

Poll No. 161

Date: 03 February 2007

**On the margin of the Quartet Meeting in Washington for making peace
between Israel and the Palestinians.**

Dr.Nabil Kukali conducted an economic poll, findings of which are as follows:

*An overwhelming majority (81.5%) are concerned about the subsistence of their family.

*An overwhelming majority (81.5%) call on the US-Americans and the European countries to reconsider their decision halting the financial and economical aid to the Palestinian government.

(85.1%) of the Palestinians believe that the EU and the US financial assistance contributes a lot to their well-being.

Beit Sahour – Information Section:-

In the most recent poll prepared by **Dr.Nabil Kukali** and conducted by the Palestinian Center For Public Opinion (PCPO) during the period (20-25) January,2007, a random sample of (1025) respondents representing the various demographic specimens of the population in the West Bank, including east Jerusalem, and Gaza strip over (18) years has been interviewed, The outcome revealed that (81.5%) of the Palestinian public are worried about the naked subsistence of their families at present.

Dr.Kukali has established that (81.5%) of the Palestinians call upon the EU and the US governments to reconsider their decision of halting the financial assistance to the Palestinian government.

In the light of the results of this survey, **Dr.Nabil Kukali** is addressing the Quartet convening in Washington as to exert their utmost efforts for achieving peace between Israel and its neighbors and trusts that these donor countries, that never in the past let the Palestinian down, would reconsider now their decision and resume the suspended financial assistance to the Palestinian people and further boost this financial support enhancing thereby the chances of achieving peace in the region.

Dr.Nabil Kukali said the results of the poll were as follows:

The concern about the naked subsistence

Responding to the questions: "Up to which extent are you worried about the naked subsistence of your family at present?", (45.2%) answered "worried", (36.3%) are "too much worried", (13.0%) "not so much worried", (5.2%) "not worried at all" and (0.3%) answered "I don't know".

Significance of the US-American and European Aid:

Regarding the question: "Up to which extent the US-American and European financial and economical aid contribute in general to the well-being of the Palestinian people ?", (37.0%) said "to a high degree", (48.1%) "to a mediocre degree", (12.4%) "to an unimportant degree", and (2.5%) said "nil".

The view on the EU and the USA when the financial assistance is resumed:

(42.4%) of the respondents said "their view to the US and to the EU would be high positive if these countries would reconsider their decision of halting their financial and economical aid to the Palestinian government, while (31.0%) "would have a moderate positive view", (25.6%) said "their view would remain unchanged", and (1.0%) declined to respond to the question.

What donor countries should do:

An overwhelming majority (81.5%) of the respondents called on the governments of the US and the EU to continue their financial and economical aid to the Palestinian government, while (15.9%) called for halting the aid to the government, and (2.6%) hesitated to answer the question.

The economic conditions

(74.0%) of the Palestinians evaluated the general economic condition in the Palestinian territories as "bad" whilst (22.5%) said "it's mediocre", only (3.0%) described it as "good" and (0.5%) declined to answer.

The financial condition of the Palestinian population:

(68.3%) of the Palestinians said that their financial condition in 2006 was worse than in 2005, whilst (6.7%) said that it's better and (24.8%) said it remained at the same level as in 2005. (0.2%) didn't respond to the question.

In addition, (28.2%) of the respondents expect that their financial condition during the year 2007 will be better than in the foregoing year, whilst (35.0%) said it may be worse, (28.7%) said it would be at the same level as the last year, and (8.1%) declined to answer the question.

Methodology of the Survey Study:

Mr. Elias Kukali, a staff member of the Research and Studies' Section at the PCPO, said that all interviews of this survey were conducted inside the respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. The choices were taken from a total of (150) election sites, from which (108) sites are located in West Bank and (42) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election Commission. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology.

Mr. E. Kukali has further established that the margin of error was ($\pm 3.06\%$) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively. He added that the rate of the female respondents in this survey was (48.9%) against (51.1%) male respondents. The distribution of the random sample between the Palestinian two major regions was (63.0%) in the West Bank, including East Jerusalem, and (37.0%) in Gaza Strip, and allocated as follows: (50.3%) for the towns, (32.1%) for the villages and (17.6%) for the camps.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@pcpo.ps

Website: www.pcpo.ps

*Palestinian Center
For Public Opinion*



**المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي**

Poll No. 161

Date: 03 February 2007

**على هامش اجتماع اللجنة الرباعية لتحقيق السلام في واشنطن
د. نبيل كوكالي أعد دراسة اقتصادية جاء بها:**

*** (81.5%) قلقون على لقمة عيش أسرهم.**

*** (81.5%) يطالبون الدول الأوروبية والأمريكان بإعادة النظر في قرار وقف المساعدات للحكومة الفلسطينية.**

*** (85.1%) يعتقدون أن المساعدات الأوروبية والأمريكية تسهم في رخاء الشعب الفلسطيني.**

بيت ساحور – الدائرة الإعلامية

في أحدث دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) وتم إجراؤها خلال الفترة (20-25) كانون الثاني 2006، على عينة عشوائية حجمها (1025) شخصاً يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة فوق سن 18 جاء فيها أن غالبية الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم.

وبيّن د. كوكالي أن (81.5%) يطالبون الدول الأوروبية والحكومة الأمريكية بإعادة النظر في قرار وقف المساعدات المالية للحكومة الفلسطينية.

وفي ضوء نتائج هذه الدراسة فإن الدكتور نبيل كوكالي يتوجه إلى اللجنة الرباعية لتحقيق السلام في واشنطن ويحدوه الأمل بأن تسعى لإعادة النظر في قرار وقف المساعدات عن الشعب الفلسطيني، والعمل الجاد لاستئنافها، وتقديم الدعم المالي له، وذلك مما يسهم في تعزيز فرص السلام والعمل على تحقيقه.

القلق على لقمة العيش:

وحول السؤال " إلى أي درجة أنت قلق على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي؟ أجاب (45.2%) قلق، (36.3%) قلق جداً، (13%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، (5.2%) غير قلق أبداً، (0.3%) أجابوا " لا أعرف " .

أهمية المساعدات الأوروبية والأمريكية:

وجواباً عن سؤال " إلى أي مدى تسهم المساعدات الأوروبية والأمريكية بصورة عامة في رخاء الشعب الفلسطيني؟ " أجاب (37%) بشكل كبير، (48.1%) بشكل متوسط، (12.4%) بشكل ضئيل، (2.5%) لا شيء.

المطلوب من الدول المانحة:

وطلب (81.5%) ممن شملهم الاستطلاع حكومة الولايات المتحدة الأمريكية والدول الأوروبية بأن تستمر في تقديم الدعم المالي للحكومة الفلسطينية، في حين طالب (15.9%) بوقف الدعم المالي عن الحكومة الفلسطينية، وتردد (2.6%) عن إجابة السؤال.
النظرة إلى الدول الأوروبية والولايات المتحدة في حالة إعادة إقرار المساعدات:

وقال (42.4%) من المستجوبين أن نظرتهم إلى الولايات المتحدة الأمريكية والدول الأوروبية ستكون أكثر ايجابية إذا ما أعادت النظر في قرارها بوقف مساعدتها المالية للحكومة الفلسطينية، في حين قال (31%) نظرة أقل ايجابية، (25.6%) لا تأثير لذلك على نظرتي، وامتنع (1%) عن إجابة السؤال.

الأوضاع الاقتصادية:

وقيّم (74%) ممن استطلعت آرائهم الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ، في حين قيّمه (22.5%) بالمتوسط، و (3.0%) بال جيد، و (0.5%) تردد في إجابة هذا السؤال.

الوضع المالي للسكان:

قال (68.3%) من الجمهور الفلسطيني أن وضعه المالي خلال عام 2006 كان أسوأ من عام 2005، في حين قال (6.7%) بأنه أفضل، وقال (24.8%) بأن وضعهم المالي بقي بنفس المستوى 2005، ولم يجب (0.2%) عن هذا السؤال.
ويتوقع (28.2%) ممن شملهم الاستطلاع أن يكون وضعهم المالي خلال عام 2007 أفضل من العام الماضي، في حين قال (35%) بأنه سيكون أسوأ، و(28.7%) سيكون بنفس مستوى السنة الماضية، وتحفظ (8.1%) عن إجابة هذا السؤال.

نبذة عن الدراسة:

وقال الياس كوكالي من قسم الأبحاث والدراسات، أنه تم إجراء المقابلات في هذه الدراسة كافة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز، وقد تم اختيارها من 150 موقعاً، منها (108) موقعاً من الضفة الغربية، (42) موقعاً من قطاع غزة. وبين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ($\pm 3.06\%$) عند مستوى ثقة (95%).
وأضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (48.9%) في حين بلغت نسبة الذكور (51.1%). وأن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (63%) من الضفة

الغربية بما فيها القدس الشرقية، (37%) من قطاع غزة، وأشار الياس كوكالي إلى أن توزيع العينة بالنسبة إلى أماكن السكن كان على النحو التالي: (50.3%) مدينة، (32.1%) قرية، (17.6%) مخيم.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@pcpo.ps

Website: www.pcpo.ps